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Аннотация. Имя тайши Шеаренга хорошо известно по историческим документам, 
при этом достоверная биография его неизвестна. В различных источниках встречаются 
порой противоречивые сведения о его происхождении и количестве его подданных. 
В силу обстоятельств, сложившихся вследствие падения Джунгарского ханства в 
1758 г., тайша Шеаренг со своими подданными оказался в калмыцких кочевьях на 
р. Волге. Согласно выводам некоторых исследователей, он был одним из инициаторов 
откочевки калмыков в 1771 г. с берегов р. Волги. После перекочевки в пределы 
прежнего отечества тайша Шеаренг был возведен маньчжурским императором в звание 
цзюньвана, а местом кочевки его подданных была определена территория современного 
Ховдского аймака Монголии. В данной статье приводятся данные о родословной 
тайши Шеаренга и количестве его подданных по известным историческим летописям 
и архивным источникам.
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Abstract. The name of Taishi Sheareng is well known from historical documents. At the same 
time, his pre-war biography is unknown. Various sources sometimes contain contradicting 
information about his origin and the quanitity of his vassals. Due to the circumstances resulting 
from the fall of the Dzhungar Khanate in 1758, Taisha Sheareng with his vassals ended up in 
Kalmyk nomad camps on Volga. According to the conclusions of some ivestigations, he was 
one of the initiators of the migration of the Kalmyks in 1771 from the banks of Volga. After 
migrating to the borders of the former homeland, Taisha Sheareng was elevated to the rank of 
Junwang by the Manchu emperor, and the territory of the modern Khovd aimag of Mongolia 
was defined as the place of residence of his vassals. This publication provides data on the 
pedigree of Taishi Sheareng and the number of his vassals according to well-known historical 
chronicles and archival sources.
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